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Pracovní skupina "Želivka - vodárenská nádrž Švihov 
  

Předmět Pracovní skupina "Želivka - vodárenská nádrž Švihov" – záznam z jednání 
2/2021  

Datum a 
místo 

pátek 8. října 2021 od 10:00, Praha 5 - Smíchov, Holečkova 3178/8, Povodí 
Vltavy 

Účastníci Dle prezenční listiny 

Zpráva   

 
 
Program: 
 

1) Zahájení 

2) Témata a oblasti činnosti pracovní skupiny na následující období 

3) Informace předsedů ustavených pracovních podskupin – hlavní cíle pro následující 

období 

4) Diskuse a různé 

5) Závěr 

 
 
Poznámky: 
 
1) Zahájení 

P. Kubala – přivítání přítomných, program bez návrhu na doplnění 

 
2) Témata a oblasti činnosti pracovní skupiny na následující období 

P. Kubala – hlavním tématem harmonizace všech aktivit v povodí VN Švihov tak, aby nebyl 

významným způsobem omezován rozvoj území a zároveň bylo možné udržet množství a 

kvalitu vody; navázána spolupráce se zástupci zemědělských subjektů (18 společností), 

nezbytný základ pro dosahování stanovených cílů; po realizaci postupných kroků již nyní 

hmatatelné výsledky 

M. Čiernik – po rozšíření projektu na 4 další vodní nádrže je nutné notifikovat u EK, proces 

bude spouštěn na začátku listopadu, na začátku příštího roku bude možné rozeslat 

kompletní informace a zapojit zemědělské subjekty; projekt na 3 roky 

F. Novák – v rámci pilotního projektu zaznamenán signál, že základní sazba by neměla být 

nižší než je stávající (3640 Kč při zapojení 12,5 tis. ha), ale naopak, ve vazbě na rostoucí 

ceny komodit a při snaze o rozšíření na 50 – 100 tis. ha by bylo motivační sazby zvýšit;  

D. Kuna – v prosinci bude schválen legislativní rámec k budoucí zemědělské politice (2023-

2027) a ČR 1. 1. 2022 předloží návrh EK, rok na posuzování slučitelnosti s právem EU; 

národní pilotní programy by postupně přecházely do strategického plánu pro léta 2023 – 

2027, sazba bude ovlivněna EU, nepředpokládá se, že by sazba byla nižší; 

M. Vystrčil – plánované jednání v Bruselu, nabídka možnosti konzultace a případně zrychlení 

notifikace; nabídka účasti v delegaci předsedy senátu; 8. – 11. listopadu 2021 

M. Čiernik – předání nabídky náměstkovi ministra,  

J. Nevosád – pracovní materiál z VN Římov, podmínky tam uvedené jsou nereálné (omezení 

kukuřice a brambory), snad se jedná opravdu o pracovní materiál vzdálený tomu finálnímu 
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P. Kubala – materiál byl podklad pro jednání, čerpal z rozhodnutí ochrany vodních pásem, 

nicméně po další diskusi je zřejmé, že nelze takto aplikovat 

L. Vlček – nutnost diskuse revize ochranných pásem VN Švihov, významné téma náročné na 

zpracování, podnět zahájení prací na zadání jak revizi ochranného pásma provést 

P. Kubala – ochranná pásma při vybudování nádrže se řídila legislativou, jednoznačně 

vymezovala jednotlivá pásma, administrativně bylo určeno, co je zakázáno a omezeno; 

každá nádrž má jiné podmínky, proto v roce 2002 došlo ke změně, nyní dvoustupňový 

systém ochranných pásem, u VN návrh dokumentací pro stanovení ochranných pásem 

zpracovávají správci nádrží (státní podniky povodí); Želivka je největší, dokumentace trvala 

nejdéle, proběhla revize, která není dokončena; v roce 2015 předložen návrh na změnu 

ochranných pásem, velká diskuse, po dohodě s ministrem návrh stažen; aktuálně platí pro 

všechny VN že náhrada je paušalizovaná (500 Kč/ha), která nic neřeší; v široké diskusi 

podán návrh na zrušení stavební uzávěry v některých obcí, aby se nebránilo rozvoji; běží 

projekt přírodě blízkých opatření – nyní studie proveditelnosti; složitá problematika i 

z pohledu majetkoprávních;  

L. Vlček – existuje řada projektů z pohledu zemědělství, které fungují; v jeden okamžik se 

střetává řada linií - vhodný čas na revizi; práce to bude složitá… 

J. Kubala – zjednodušeně řečeno původní pásma ochrany vodních zdrojů postavena na 

znečištění dusík a fosforem; nyní jiná situace, aktuálně znečištění tvoří pesticidy a farmaka, 

a bodové zdroje; velmi dobře nastaveny pracovní skupiny 

B. Moldan – velká snaha o prosazení biologických čistíren, i přes řadu projektů a 

připravených financí se nepodařilo ani v jednom případě realizovat; nutné i přizpůsobení 

legislativy 

 

3) Informace předsedů ustavených pracovních podskupin – hlavní cíle pro následující 

období 

Pracovní skupina ČOV (předseda Martin Hyský) 

J. Mikyna – složení pracovní skupiny totožné, +- 10 členů z území a Povodí Vltavy, první 

jednání na podzim, téma odkanalizování malých obcí a sídel, ČOV nemají obce do 200 

obyvatel a několik obcí do 500 obyvatel také ne; otázka biologických čistíren, v neposlední 

řadě i zásobování pitnou vodou 

P. Kubala – tématem pro skupinu jsou i sociální a zdravotnická zařízení – znečištění 

farmaky; v souvislosti se zásobováním pitnou vodou upozornění, že VN Švihov má své 

kapacity, dosud pokud má některá obec potíže s dostatkem pitné vodou, automaticky počítá 

s připojením na Švihov - nemožné do nekonečna; 

L. Vlček – jednání s Jihomoravským krajem, práce na společném intenzivnějším 

managementu vodárenských soustav, dle memoranda o propojování vodárenských soustav; 

nyní vydefinováno 20 – 24 konkrétní projektů podpory managementu, např. zlepšení 

zásobování vodou města Jihlava; 

 

Pracovní skupina Zemědělství (předseda František Novák) 

F. Novák – složení pracovní skupiny (viz příloha), prioritní téma je snižování spotřeby 

pesticidů, realizace pokusu na řepce; žádost na Povodí Vltavy o společné setkání agronomů, 

v zimním období, nastaveních dalších kroků, informace o nových účinných látkách; dalším 

tématem je otázka travních porostů a managementu hospodaření; řada pozemků se 

zatravnila na konci osmdesátých let, nyní už to jsou téměř bylinné porosty, řada luk 
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zakyselených, diskuse nad obnovením zanedbaných travních porostů, podpora vápnění; třetí 

důležitý okruh agro-envi opatření a společné zemědělské politiky; 

P. Kubala – trvalé travní porosty ve vazbě na ochranná pásma opomíjené téma, nutné řešit, 

setkání zástupců Povodí Vltavy s agronomy je plánované společně se zástupci ÚKZUS, příp. 

i Ministerstva zemědělství – informování o setkání na příštím jedání pracovní skupiny 

 

Pracovní skupina Želivka (předseda Bedřich Moldan) 

B. Moldan – pracovní skupina ochromena pandemií, neuskutečnila se celá řada jednání; 

potřeba revize členství i programu podskupiny, celá řada nových skutečností, nová forma 

společné zemědělské politiky, různé legislativní změny; během 1-2 měsíců schůzka a řešení 

programu; přijetí Green Dealu (Zelená dohoda pro Evropu), příprava řady opatření a 

legislativy, rychlý vývoj s potřebou reagovat;  

P. Kubala – tato skupina a její téma je široké;  
L. Vlček – návrh doplnění, náměst, dotační politika ve vztahu k vodohospodářství, potřeba 
sdružování různých zdrojů financování (obecních, krajských, národních a EU); 
 
4) Diskuse a různé 

P. Kubala – v rámci aktivit v povodí další podpora monitoringu provozu ČOV v obcích, minulý 

týden zasedání monitorovacího výboru OPŽP, doporučení nastudování jednotlivých os a 

možností čerpání; v úterý zasedání senátní komise voda-sucho, kromě tématu Bečvy i téma 

otázky kvality vypouštěné odpadní vody, druhů čištění; stávající ČOV neumí farmaka a 

pesticidy, na úpravně vody Želivky v provozu nová technologie (aktivní uhlí); přesto je 

nezbytné řešit přímo na ČOV;   

 

5) Závěr 

P. Kubala – na příštím setkání bude připravena prezentace studie zabezpečení zásobování 
pitnou vodou z VN Švihov, další jednání v druhé polovině ledna, případně operativně dle 
potřeby, opět v Praze, Povodí Vltavy, termín bude upřesněn;  
 
  
 
 
Příloha: aktuální seznam členů pracovní skupiny a pracovních podskupin 


